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ورًذ دساسخ رأثيش . رى رحضيش حفبصاد انُيكم وانُحبط انهيذسوربنكيزيخ ثطشيقخ انزشسيت انًزضايٍ

خ عهي انكفبءح انحفضيخ ثإسزخذاو رفبعهي الإسزجذال انكبريىَي لأيىَبد انًبغُسيىو في انطجقبد انكبريىَي

وقذ رى حسبة ورعييٍ انصيغخ انكيًيبئيخ نجًيع انحفبصاد ثإسزخذاو . هيُزضش وأونًبٌ، عهي انزشريت

رى انزعشف عهي انزشكيت انجهىسي والأيىَبد انًزكىَخ ثيٍ انطجقبد . EDXو  TGو   ICP-AESال

أسزخذيذ رقُيخ إيزضاص . شعخ رحذ انحًشاءورنك ثإسزخذاو رقُيبد حيىد الأشعخ انسيُيخ والأ

أثجذ حفبص . كهفٍ نزعييٍ انًسبحخ انسطحيخ انُىعيخ وانزشكيت انًسبيي نهسطح 77انُيزشوجيٍ عُذ 

أنىيُيىو أعهي كفبءح حفضيخ في رفبعم هُزضش واعضي رنك اني أٌ إضبفخ -انهيذسوربنكيذ انًبغُسيىو

في حيٍ . و يقهم يٍ انخىاص انقبعذيخ وانزي رضعف انكفبءح انحفضيخأيىَبد انُيكم ثذلا يٍ انًبغُسيى

اٌ أيىَبد انُحبط انًضبفخ كجذيم عٍ انًبغُسيىو أدد اني كفبءح عبنيخ ثبنًقبسَخ ثزهك انزي رحزىي 

أظهش هزا انجحث أٌ سزخذاو رقُيخ انًيكشوويف انًسبعذح نهزفبعلاد هي . عهي أيىَبد انًبغُسيىو

كًب أٌ هزِ انطشيقخ رسجت إَجبص انزفبعلاد . خ عٍ انطشق انزقهيذيخ انًهىثخ نهجيئخطشيقخ واعذح وثذيه

 .انعضىيخ في صيٍ قيبسي وثكًيبد أعهي يٍ رهك انزي رزى في انطشق انزقهيذيخ
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ABSTRACT 

   

Nickel and copper hydrotalcitecatalysts were synthesized by a coprecipitation 

method. The author studied the effect of cation substitution in the cationic sheets on their 

catalytic activity for the Hantzsch and Ullmann reactions, respectively.The chemical 

formulas of the prepared catalysts were determined using ICP-AES, TG and EDX 

techniques. The structure of the as-synthesized sample, and the presence of the anions in 

the interlayer galleries of hydrotalcites, has been determined by X-ray diffraction and 

FTIR spectroscopy. The pore structure and the BET-surface area were determined from 

N2 physisorption at 77 K. The as-synthesized Mg-Al-hydrotalcite catalyst was found to be 

the most efficient for the Hantzsch reaction relative to the Ni-hdrotalcite solid catalysts 

tested. The high performance of this catalyst was attributed to its cooperative contribution 

of acidic and basic sites. On the other side, copper containing hydrotalcite catalysts have 

higher catalytic efficiency than MgAl-hydrotalcite ones. The present work shown that 

this microwave assisted reaction provides an eco-friendly alternative to the conventional 

syntheses where soluble bases are used. Furthermore, the reaction was performed over a 

considerably shorter time scale and generated significantly higher yields than traditional 

methods. 


